
طلای جهانی در حوالی اوج جا 
خوش کرد

قیمت طلا امروز سه شــنبه، بدون تغییر و نزدیک به بالاترین سطح دو هفته ای در جلسه قبل باقی 
ماند، زیرا سرمایه گذاران منتظر داده های کلیدی تورم ایالات متحده بودند که اواخر این هفته منتشر 
می شود تا اطلاعات بیشتری در مورد چشم انداز نرخ بهره فدرال رزرو ارائه شود.به گزارش ایسنا، هر 
اونس طلا ۲۶۶۰ دلار و ۸۲ سنت بود. معاملات آتی طلای آمریکا در ۲۶۸۳ دلار و ۶۰ سنت ثابت 
ماند. طلا روز دوشنبه با حمایت از خرید مجدد این فلز توسط بانک مرکزی چین پس از یک وقفه 
۶ ماهه، به بالاترین حد دو هفته اخیر رسید.معامله گران اکنون بر روی شاخص قیمت مصرف کننده 
ایالات متحده در نوامبر متمرکز شده اند که در روز چهارشنبه و پس از گزارش قوی تر از حد انتظار 
حقوق و دســتمزد هفته گذشته ارائه می شــود. در حال حاضر بازارها احتمال ۸۵.۸ درصدی برای 
کاهش نرخ بهره در نشست ۱۷ تا ۱۸ دسامبر فدرال رزرو را نسبت به ۶۸ درصد قبل از آمار مشاغل 
دارند.فدرال رزرو نیویورک روز دوشنبه گزارش داد که در ماه گذشته، مصرف کنندگان ایالات متحده 
برای سطوح بالاتر تورم در سال های آینده آماده می کردند، این در حالی است که آنها انتظار داشتند 
که وضعیت مالی شخصی آنها به طور قابل توجهی بهبود یابد. طلا که هیچ بهره ای نمی پردازد، زمانی 
که نرخ های بهره کاهش می یابد ســود می برد زیرا این باعث می شــود که هزینه فرصت نگهداری 
شــمش را کاهش دهد.اس پی دی آرگلدتراست، بزرگ ترین صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه 
طلا در جهان، اعلام کرد دارایی های آن ۰.۱۳ درصد کاهش یافت و از ۸۷۱.۹۴ تن در روز جمعه به 
۸۷۰.۷۹ تن در روز دوشنبه رسید. در همین حال، ایالات متحده و بریتانیا روز دوشنبه موج جدیدی 
از تحریم ها را اعلام کردند که تجارت غیرقانونی طلا را هدف قرار می دهد.رویترز گزارش کرد که هر 
اونس نقره با ۰.۳ درصد افزایش به ۳۱.۹۰ دلار رسید، پلاتین با ۰.۳ درصد افزایش به ۹۴۱.۹۰ دلار 

رسید و پالادیوم ۰.۳ درصد افزایش یافت و به ۹۷۶.۲۹ دلار رسید.

چیــن به عنــوان رهبر در انتقــال خودروهــای الکتریکی اســت و بیش از هر 
کشــور دیگری از این نــوع خودروها را صــادر می کند که پیش بینی می شــود 
به ســرمایه گذاری ســنگین خود ادامه داده و پیشــتازی خود را در خودروهای 
الکتریکــی حفظ کند.به گزارش ایســنا، دو دهه پیش، چین ظرفیت اندکی برای 
ســاخت خودرو داشــت و این مورد به دور از تصور بود اما امروزه، چین بیش از 
هر کشــور دیگری در جهان خودرو تولید و صــادر می کند.دونالد ترامپ، رئیس 
جمهور منتخب آمریکا وعده داده است که تعرفه های جدیدی را علیه چین وضع 
خواهد کرد. بسیاری از کشورها، از جمله ایالات متحده، در حال حاضر تعرفه های 
اضافی بر خودروهــای الکتریکی چین وضع کرده اند. اما بــا وجود تمام مزایایی 
که چین در خودروســازی دارد، بعید اســت که این عقب نشینی سلطه چین را 
تضعیف کند.بــازار چین برای فروش خودرو، بزرگترین بــازار جهان و تقریباً به 
اندازه بازارهای ایالات متحده و اروپاســت. همان طور که بازار داخلی چین رشــد 
کــرد، ظرفیت تولیــد آن نیز افزایش یافت، که با ســرمایه گذاری عظیم دولت و 
پیشــرفت های جهانی در اتوماسیون پیش رفت.با این حال، در سال های اخیر، با 
کاهش هزینه های مصرف کننده در رکود اقتصادی چین، ســرعت فروش کاهش 
یافته اســت. نتیجه این اســت که چین امروز ظرفیت تولیــد نزدیک به دو برابر 

بیشتر از نیاز مصرف کنندگانش را دارد.
برای مقابله با این مازاد، چین به طور فزاینده ای به دنبال فروش خودرو در خارج 
از کشــور است. چین پیشرو در گذار به خودروهای الکتریکی است و بیش از هر 
کشــور دیگری از آنها صادر می کند. برندهای چینــی مانند بی وای دی، به دلیل 
ارائــه خودروهای الکتریکی پیشــرفته با رقابتی ترین قیمت ها در سراســر جهان 
شناخته می شوند و از آنجایی که رانندگان چینی به سرعت به سمت خودروهای 
برقی روی آورده اند، تقاضا برای خودروهای بنزینی در چین کاهش یافته اســت 
و بســیاری از آنها به جای آن صادر می شــوند.اما شرکای تجاری چین می گویند 
کــه صادرات خودروهای برقی و بنزینی این کشــور میلیون ها شــغل را به خطر 
می اندازد و شرکت های بزرگ را تهدید می کند.در اوایل سال جاری، ایالات متحده 
و اتحادیه اروپــا تعرفه های جدید قابل توجهی را بر خودروهای الکتریکی از چین 
اعمال کردند. دولت ها نگران هســتند زیرا صنعت خودرو نقش بزرگی در امنیت 
ملی ایفا می کند. علاوه بر این، چین از تعرفه های ســنگین و ســایر مالیات ها به 
عنوان مانعی برای واردات خودرو اســتفاده کرده اســت، به طوری که عملًا تمام 
خودروهای فروخته شده در چین ســاخت چین هستند.این کشور برای بیش از 
۱۵ ســال، سرمایه گذاری زیادی در توسعه خودروهای الکتریکی انجام داده است 
تا وابســتگی خود را به نفت وارداتی محدود کند. ون جیابائو، نخست وزیر پیشین 

چین از سال ۲۰۰۳ تا ۲۰۱۳، خودروهای الکتریکی را به یکی از اولویت های خود 
تبدیــل کرد. او در تلاش بود تا چین را بــه رهبر جهان در خودروهای الکتریکی 
تبدیل کند.اکنون نیمی از خریداران خودرو در چین خودروهای برقی با باتری یا 
پلاگین هیبریدی را انتخاب می کنند. تا همین اواخر خریداران خودروهای برقی 
نیز یارانه کلانــی از دولت دریافت می کردند. خودروســازان وام های کم بهره از 
بانک های تحت کنترل دولت برای ساخت ۱۰ ها کارخانه و همچنین معافیت های 
مالیاتی دولت و زمین و برق ارزان دریافت کرده اند. بر اســاس یک برآورد، کمک 
پکن به بخش خودروهای برقی و باتری چین از سال ۲۰۰۹ بیش از ۲۳۰ میلیارد 
دلار ارزش داشته است.پیش بینی می شــود چین به سرمایه گذاری سنگین خود 
ادامه دهد و پیشــتازی خود را در خودروهای الکتریکی حفظ کند. این کشــور 
بیــش از ۱۰۰ کارخانه بــا ظرفیت ترکیبی برای ســاخت نزدیک به ۴۰ میلیون 
خودروی موتور احتراق داخلی در ســال دارد. این میزان بیش از دو برابر بیشــتر 
از تعدادی اســت که مــردم در چین می خواهند بخرند و فــروش این خودروها 
با محبوبیت بیشــتر خودروهای الکتریکی، به ســرعت کاهش می یابد.در نتیجه، 
برخی از کارخانه های مونتاژ، تعطیل شده اند. اما خودروسازان که تمایلی به توقف 
ندارند، بسیاری از خودروهای بنزین سوز را در خارج از کشور با تخفیف های زیاد 
می فروشند.آیا تعرفه ها ســرعت چین را کاهش می دهد؟سیل خودروهای چینی 
به بازارهای جهانی زنگ خطر را در سراسر جهان به صدا در آورده است. دولت ها 
در جاهــای دیگر علاوه بر مالیات های پایه که قبلًا برای همه خودروهای وارداتی 
اعمال می شــد، تعرفه های اضافی بر خودروهای برقی چین وضع کرده اند.تعرفه ها 
به اشــکال مختلف اســت. ایالات متحده مالیات ثابتی وضع کرد. اتحادیه اروپا بر 
اســاس یارانه هایی که این شرکت از سازمان های دولتی چین و بانک های تحت 
کنترل دولت دریافت کرده اســت، نرخی را برای هر خودروســاز محاســبه کرد. 
هند و برزیل نیز به دنبال حفاظت از صنایع محلی خود هســتند. اما ممکن است 
تعرفه ها به طور کامل پیشروی رقابتی خودروسازان چینی را جبران نکند. چنین 
شــرکت هایی خودروهایی را با کیفیتی مشابه رقبای جهانی خود و با هزینه کمتر 
عرضه می کنند.تحلیلگران اعلام کردند که مونتاژ خودروهای شــرکت بی وای دی 
به میزان ۳۰ درصد کمتر از خودروهای مشــابه ســاخت شرکت های غربی است. 
برخی از بزرگترین صرفه جویی ها برای شــرکت های چینی روی باتری اســت. 
چین عملًا کل زنجیره تامین برای ســاخت باتری خودروهای الکتریکی را کنترل 
می کند.نیویورک تایمز گزارش کرد که با ویژگی هایی که چین در خودروســازی 
دارد، بعید به نظر می رســد که تشدید فشار جهانی در ســال های آینده مانع از 

تسلط این کشور بر این صنعت شود.
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مدیرعامل شرکت توزیع برق غرب مازندران خبرداد

استفاده از انرژی های تجدید 
پذیر در غرب مازندران 

ایسنا/مازندران مدیرعامل شــرکت توزیع برق غرب مازندران با اعلام اینکه 
ناترازی برق در استان مدیریت می شود، گفت: استفاده از انرژی خورشیدی 
در تمام ادارات ۱۰ امور و ســتاد غرب مازندران در قالب ۶۰ کیلو وات تا ۵۰ 
درصد افتتاح شــده اســت و ماه آینده کلیه امور انجام خواهد شد.مصطفی 
بابایی در گفت وگو با خبرنگار ایسنا با اشاره به وجود ناترازی در صنعت برق 
و ســایر انرژی ها، اظهار کرد: این ناتــرازی از دو جنبه میزان تولید و تفاوت 
آن با میزان مصرف اســت که باید در هر دو زمینه اقداماتی صورت گیرد.وی 
بــا بیان اینکه در مدیریت مصرف از طرف وزارت نیرو هم در تشــویق و هم 
تعرفه ای اعمال می شود، افزود: در حوزه تولید با توجه به اینکه سوخت های 
فسیلی مشکلاتی برای محیط زیست دارد و هم در تولید گران تمام می شود، 
موضوع مهم انرژی های خورشیدی در اولویت وزارت نیرو قرار دارد و به تبع 
آن شــرکت توزیع برق غرب مازندران نیــز اقدامات موثری در این خصوص 
انجام داده است.بابایی از مذاکرات با اداره کل منابع طبیعی غرب مازندران در 
خصوص اختصاص زمین در بالادست برای تابش بهتر نور خورشید خبرداد 
و گفت: برای ورود سرمایه گذاران به این بخش مذاکرات خوبی صورت گرفته 
اســت و نتایج قابل قبولی بدست آمده اســت.مدیرعامل شرکت توزیع برق 
غرب مازندران تصریح کرد: بر اساس قوانین، ادارات و نهادهایی که مشمول 
ماده ۵ خدمات کشوری می شوند الزام شده اند تا ظرف مدت چهار سال ۲۰ 
درصد از انرژی آنها باید از انرژی های تجدید پذیر تامین شود.بابایی با اشاره 
به رایزنی های مناسب در این خصوص و برگزاری همایش های مختلف، یادآور 
شــد: اســتفاده از انرژی خورشــیدی در  تمام ادارات ۱۰ امور و ستاد غرب 
مازندران در قالب ۶۰ کیلو وات تا ۵۰ درصد افتتاح شــده است و ماه آینده 
کلیه امور انجام خواهد شــد.وی با بیان اینکه اقدامات خوبی از سوی برخی 
شهرداری ها از جمله کلارآباد و چمستان جهت پیوستن به انرژی خورشیدی 
شده است، ابراز امیدواری کرد: با همکاری شهرک های صنعتی و دستگاه های 
خدمات رسان همچون کمیته امداد امام خمینی و بهزیستی شاهد استفاده 
بیشتر از انرژی خورشیدی به عنوان یک انرژی پاک باشیم تا به تولید و رفع 

ناترازی کمک کند.

مجری طرح خودکفایی کودهای شیمیایی اعلام کرد

مطالبات تولیدکنندگان کود 
یارانه ای به زودی پرداخت 

می شود

مجری طرح خودکفایی کودهای شــیمیایی کشور از پرداخت۲۵۰ میلیارد 
تومانی مطالبات شــرکت تولیدکننده نهاده های یارانه ای خبر داد.به گزارش 
ایســنا، چندی پیش خبر تعطیلی تولیدکننده نهاده یارانه ای، کود ســوپر 
فسفات تریپل در کشور به دلیل عدم پرداخت مطالبات خود توسط شرکت 
خدمت حمایتی کشــاورزی اعلام شد.این واحد اعلام کرد که به دلیل عدم 
پرداخــت مطالبات، نقدینگی لازم برای تامین مواد اولیه و تداوم تولید ندارد 
و خط تولید خــود را با ۲۰۰ نفر کارگر تعطیل کرده، در حالی که مطالبات 
تولیدکنندگان داخلی پرداخت نشده، واردات این محصول از چین در جریان 
است.مطالبات تولیدکنندگان کود فسفات چند روزه پرداخت می شودمجری 
طرح خودکفایی کودهای شیمیایی کشور در واکنش به این موضوع شرکت 
خدمات حمایت دولتی کشاوری اعلام کرد که مطالبات تولیدکنندگان ظرف 
چند روز آینده پرداخت خواهد شــد، اما با وجود گذشــت حدود ۲۰ روز از 
این موضوع، هادی خیــری - مدیر کارخانه این واحد تولیدی - اظهار کرد: 
خط تولید سوپرفسفات تریپل این مجموعه، به دلیل عدم پرداخت مطالبات 
تعطیل است و هنوز نتوانسته ایم کارگران خود را بازگردانیم و این تعطیلی و 
توقفات باعث کاهش تولید این شرکت و نهایتا جبران آن با واردات این کالا 
توسط شرکت خدمات حمایتی کشــاورزی می شود.وی افزود: در حالی که 
سالانه ۱۰۰ هزار تن ظرفیت تولید داریم اما به دلیل عدم پرداخت مطالبات 
خود توسط شرکت خدمات حمایتی کشاورزی عملا با ۲۵ درصد از ظرفیت 
تولید خود کار می کنیم؛ با توجه به اینکه کالای یارانه ای تولید می کنیم امکان 
تولید و عرضه این محصول در بازار نیز وجود ندارد.واردات اجازه خودکفایی 
نمی دهدخیری ادامه داد: ما به دنبال افزایش ظرفیت تولید خود به ۱۶۰ هزار 
تن هستیم تا کشور را از واردات این محصول بی نیاز کنیم، اما عدم پرداخت 
به موقع مطالبات عملا اجازه این کار را به ما نمی دهد.حمید رسولی - مجری 
طرح خودکفایی کودهای شــیمیایی کشور - نیز در واکنش به این موضوع 
اظهار کرد: برای پرداخت مطالبات تولیدکنندگان درخواست تسهیلات بانکی 
داده شده که  امیدواریم در هفته جاری پرداخت شود تا بتوانیم با این واحدها 
تســویه کنیم.وی افزود: ۲۵۰ میلیارد تومان از مطالبات این شــرکت باقی 
مانده که امیدواریم به زودی پرداخت شود.مجری طرح خودکفایی کودهای 
شیمیایی کشور ادامه داد: پرداخت مطالبات تولید کنندگان در اولویت است، 

زیرا چرخ تولید کشور باید بچرخد.

گزیده خبر

بقائی: تروریسم در یک جا متمرکز نمی ماند و به نقاط دیگر سرایت دارد

افزایش ترانزیت باری به سالانه 
۲ میلیون تن با افتتاح خط ریلی 

چابهار - زاهدان

تولید ۷۶۸ قطعه و تجهیزات دریایی توسط 
دانش بنیان ها

کارشناس ریلی گفت: حجم باری که در مسیر کریدور شمال به جنوب از روسیه و کشورهای حوزه CIS به 
سمت هند و برعکس ترانزیت می شود با افتتاح مسیر ریلی چابهار - زاهدان به حدود ۲ میلیون تن در سال 
می رسد.ســید مرتضی ناصریان کارشناس ارشد ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور در گفتگو با 
خبرنگار مهر با اشاره ظرفیت های موجود در بندر چابهار و ضرورت اتصال هرچه سریع تر این بندر به شبکه 
راه آهن کشــور، گفت: در حال حاضر خط ریلی به طول ۶۲۸ کیلومتر از چابهار به زاهدان در حال ساخت 
اســت که بخشی از آن )زاهدان به خاش( به بهره برداری رسیده و ساخت بقیه آن نیز با منابع مالی دولتی 

با شتاب صورت می گیرد و جا دارد از حمایت ویژه مقام معظم رهبری دام ظله از این طرح تقدیر کرد....

نیروگاه اتمی بوشهر در نیمه نخست سال چقدر 
برق به شبکه سراسری تحویل داده است؟

صعود ۵۴ هزار واحدی شاخص بورس

لزوم بهینه سازی مصرف از سوی مردم برای تامین گاز 
پایدار
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چگونه چین به بزرگترین صادرکننده خودرو در جهان تبدیل شد؟
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بقائی: تروریسم در یک جا متمرکز نمی ماند و به نقاط دیگر سرایت داردگزیده خبر
سخنگوی دولت:

به عنوان مجری قانون، ملاحظاتی 
درباره طرح عفاف و حجاب داریم

ســخنگوی دولت تاکید کرد: ما به تمامیت ارضی و حاکمیت ملی ســوریه احترام 
گذاشــته و برای مردم سوریه آرزوی خیر و بهترین ها داریم.به گزارش ایسنا، فاطمه 
مهاجرانی در نشســت خبری امروز خود با تبریک روز دانشجو، اظهار کرد: به تعبیر 
شهید بهشتی، دانشجو موذن جامعه است. دانشجو مطالبه گر است. دانشجویان چقدر 
با صراحت در برابر رئیس جمهور صحبت کردند و صدای آنها شــنیده شد.وی ادامه 
داد: در آســتانه روز قدردانی از مادران و همسران شهدا هستیم. از مادران و فرزندان 
شهدا قدردانی می کنیم.تعیین سرنوشت سوریه، با مردم این کشور است سخنگوی 
دولت همچنین با اشاره به تحولات اخیر سوریه، بیان کرد: ارتش سوریه اراده ای برای 
مقاومت نداشت. ما به تمامیت ارضی و حاکمیت ملی سوریه احترام گذاشته و برای 
مردم سوریه آرزوی خیر و بهترین ها داریم. تعیین سرنوشت سوریه را باید مردم این 
کشــور رقم بزنند. ما تحولات این کشــور را رصد می کنیم.وی در پاسخ به پرسشی 
درباره سیاست توسعه دریامحور و ساخت شهر در سواحل، گفت: یکی از محورهای 
توسعه، توســعه دریامحور است که این سیاســت با جدیت رئیس جمهور در حال 
پیگیری است. لایحه ای در این زمینه وجود داشت که پس گرفته شده تا اصلاح شود 
و از مشــارکت مردم محلی و لنج داران استفاده شود. بازنویسی سیاست ها در حال 
انجام است.دولت به عنوان مجری قانون، ملاحظاتی درباره طرح عفاف و حجاب دارد

ســخنگوی دولت همچنین درباره ابهامات قانون عفاف و حجاب برای دولت، گفت: 
ملاحظاتی دولت به عنوان مجری قانون دارد و در حال مذاکره است تا این ملاحظات 
مورد توجه قرار گیرد تا نتیجه خوبی حاصل شــود.هزینه کردها در ســوریه با توجه 
به منافع ملی بوده اســت وی در خصوص هزینه های ایران در سوریه در سال های 
گذشــته، بیان کرد: برخی هزینه کرد دولت ها در حاکمیت تصمیم گرفته می شود 
و دولت ها مجری هســتند. هزینه کردها با توجه به منافع ملی بوده است. تمامیت 
سرزمینی ســوریه و ایران برای ما اهمیت دارد. تمام رفتارها و تحولات سوریه مورد 
رصد اســت. نوع رفتار طرف مقابل اهمیت دارد. اصول روابط بین المللی ما بر اساس 
عزت، حکمت و مصلحت است. حفظ اماکن دیپلماتیک، اماکن مذهبی اهمیت دارد.

مردم می دانند تورم مساله یک شبه نیست مهاجرانی درباره ادبیات معاون اول رئیس 
جمهور نسبت به منتقدان دولت و سایر انتقادات به دولت، گفت: اصولا اینکه رئیس 
جمهور اعلام آمادگی کند من را به چالش بکشید نشانه شفافیت، توانمندی و صداقت 
اســت و جای تشکر از رئیس جمهور دارد که مجریان صداوسیما از وی سوال کنند. 
مردم بیشــتر از همه لمس می کنند چه چیزی تحویل دولت داده شده است. مردم 
می دانند تورم مساله یک شبه نیست. دولت اصراری ندارد که این مسائل را بازگو کند 
ولی اگر لازم شد توضیحات وجود دارد که بیان می شود.دوستان از سایه خارج شده تا 
گفت وگو کنیمسخنگوی دولت درباره انتقادات سعید جلیلی نسبت به رویکرد دولت، 
بیان کرد: این نشــانه ســعه صدر دولت است. هیچ نیازی به سایه نیست ما آمادگی 
شنیدن نقد داریم. از نقد استقبال می کنیم. پیشنهاد می کنیم دوستان از سایه خارج 
شده و به روشنایی بیایند تا با شفافیت گفت و گو کرد. ما نقد منصفانه را می شنویم.

حفظ حرمت رئیس جمهور لازم اســتوی در پاســخ به این سوال که آیا از کسی که 
به رئیس جمهور اهانت کرد، شکایت می کنید، گفت: معمولا دو رویکرد داریم یکی 
رویکرد قضایی و دیگری اخلاقی. رویکرد دولت این اســت تا جایی که می شود وارد 
رویکرد قضایی نشــود. دولت کارهای خیلی مهمتری برای رفع مشکلات مردم دارد. 
البته حفظ حرمت رئیس جمهور لازم است. این مساله کوچک بود و همه را به اخلاق 
دعوت می کنیم. وی درباره شــیوه کمک به نیازمندان، اظهار کرد: با پرداخت یارانه 
نقدی و پرداخت کالابرگ می توان به اقشــار کم درآمد کمک کرد. تاکید این است 
که از یارانه نقدی به ســمت کالابرگ الکترونیکی برویــم تا بهتر بتوانیم به خانواده 
های نیازمند کمک کنیم و مواد غذایی مناســب به آنها برسانیم. پرداخت کالابرگ 
تــا دهک هفتم در حــال پیگیری در وزارت کار اســت.روابط ایران و چین می تواند 
منافعی را برای هر دو کشــور ایجاد کندسخنگوی دولت درباره قرارداد ایران و چین، 
تصریح کرد: برنامه ۲۵ ســاله ایران و چین در حد کلیات است، هنوز اصلًا به لایحه 
های جزئی و اجرایی نرسیده و ما روی کلیات در حال گفت وگو هستیم. در راستای 
چارچوب منافع ملی و در چارچوب حفظ آن چیزی که با عنوان منافع مردم هست 
با همه کشورها گفت وگو هستیم و طبیعتاً در همین قالب گفتگوها را دنبال خواهیم 
کــرد. روابط ایران و چیــن می تواند منافعی را برای هر دو کشــور ایجاد کند و در 
همین چهارچوب موضوعات را دنبال خواهیم کرد.وی در پاســخ به این پرسش که 
دولــت قانون عفاف و حجاب را اجــرا خواهد کرد؟ گفت: دولت به عنوان قوه مجریه 
وظیفه دارد قوانین را اجرا کند اما دولت در خصوص این قانون در اجرا ملاحظه دارد 
و در حال پیگیری برای حل این ملاحظات اســت. این قانون برای کســب و کارها و 
گردشــگری و کرامت انسان ها مشکل ایجاد می کند.گفت وگوها پس از ایجاد ثبات 
در سوریه خواهد بودسخنگوی دولت درباره رویکرد د ایران در سوریه گفت: در مورد 
سوریه رویکرد ما بر اساس منافع ملی کشورمان است. رویکرد دولت در بیاینه وزارت 
خارجه ذکر شده است. ما تحولات سوریه را رصد می کنیم. با همه کشورها متناسب 
با رفتار آنها برخورد می کنیم. در سوریه میزان فاصله آنها با رژیم صهیونیستی برای ما 
مهم است. رویکرد ایران گفت و گو با همه کشورهاست. زنهار می دهیم مراقب اماکن 

دیپلماتیک و مذهبی باشند. گفت و گوها پس از ایجاد ثبات در سوریه خواهد بود.
تخلیه همه ایرانیان از سوریه در دستور کار استوی درباره کاروان های غیرمجاز ایرانی 
در ســوریه و سرنوشــت زائران، بیان کرد: وقتی دولت درباره سفر به برخی مناطق 
هشــدار می دهد، مردم آن را جدی بگیرند. در ســه روز گذشته، ۴ هزار نفر با ۱۰ 
پرواز ماهان به کشور بازگشته اند. تخلیه همه ایرانیان در دستور کار است و تا خروج 
آخرین ایرانی، کار ادامه می یابد.وی در پاســخ به این پرسش که آیا تاکنون تماسی  
با طرف پیروز در ســوریه برقرار شده است؟ گفت: تمام تماس ها برای تامین منافع 
ملی را انجام می دهد ولی انحا باید استقرار و ثبات حداقلی بوجود آید. چون باید از 
دفتر دولت با دفتر دولت دیگر تماس برقرار شــود. همه تماس ها برای تامین منافع 

ملی انجام خواهد شد.

ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: در سوریه هدف از این سفر این بود که پیام روشن ایران 
مبنی بر حمایت از سوریه و مقاومت در برابر تروریسم به مقامات سوریه منتقل شود و آخرین 
ارزیابی ها را داشــته باشیم.به گزارش خبرنگار مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت خارجه در 
نشست خبری اظهار داشت: امروز مصادف با روز قانون اساسی است. این روز نشانه تشکیل مردم 
ســالاری دینی است. این روز را تبریک عرض می کنم.وی ادامه داد: هفته گذشته شرکت وزیر 
خارجه در پرتغال را داشــتیم که در حاشیه آن با وزرای خارجه کشورهای مختلف و دبیر کل 
سازمان اســلامی دیدارهایی انجام شد.بقایی در ادامه افزود: امروز وزیرخارجه در ترکیه به سر 
می برند. روز گذشــته نیز در سوریه حضور داشت.سخنگوی وزارت خارجه با اشاره به برگزاری 
اجلاس اکو در مشــهد گفت: ریاست این اجلاس برعهده ایران است. امروز نشست کارشناسان 
برگزار می شود و روز سه شنبه وزیرخارجه سخنرانی خواهند کرد.وی با اشاره به جنایات در غزه 
گفت: تعداد خبرنگاران شــهید به ۱۹۲ نفر رسیده است. با نزدیک شدن به فصل سرما، ادامه 
قحطی ها را شــاهد هستیم.هدف از سفر به ســوریه، انتقال پیام ایران در حمایت از سوریه و 
مقاومت در برابر تروریسم بودبقایی در مورد حوادث اخیر در سوریه و رایزنی عراقچی با مقامات 
سوریه و ترکیه افزود: در سوریه هدف از این سفر این بود که پیام روشن ایران مبنی بر حمایت 
از سوریه و مقاومت در برابر تروریسم به مقامات سوریه منتقل شود و آخرین ارزیابی ها را داشته 
باشیم. عراقچی ملاقات های مهمی را با مقامات سوری داشتند. در سطح دیپلماتیک وظیفه ما 
و کشورهای منطقه است که با خطر گسترش تروریسم برای بسیج جامعه بین المللی برای مقابله 
مؤثر با تروریسم اقدام کنند.وی گفت: در ترکیه نیز هدف همین است و این کشور همسایه مهم 
سوریه است. ترکیه در روند آستانه نقش کلیدی دارد و طی سال های گذشته نقش سازنده در 
مدیریت تنش در ســوریه داشته است.ســخنگوی وزارت خارجه در مورد چشم انداز مذاکرات 
هسته ای افزود: گفتگوهای ژنو محدود به بحث های هسته ای نبوده است. طیفی از دغدغه هایمان 
را مطرح کردیم. ادعاهای مربوط به اوکراین و مسائل مشابه مطرح شده است. در مورد مسائل 
هسته ای آماده تعامل طبق کنوانســیون های بین المللی هستیم.تروریسم در یک جا متمرکز 
نمی ماند و ســرایت به نقاط دیگر داردبقایی در پاســخ به مهر مبنی بر اینکه در تحولات اخیر 
سوریه نقش ترکیه چه میزان بوده و آیا این منجر به برهم زدن آرامش در منطقه نمی شود؟ و 
در سفر عراقچی به ترکیه چقدر در این باره با مقامات ترکیه گفتگو خواهد شد؟ گفت: مذاکرات 
آقای عراقچی با مقامات ترکیه در حال انجام است. ترکیه هم تأثیرگذار و هم تأثیر پذیر است. 
همه ما به این جمع بندی رسیدیم که هرگونه ناامنی در سوریه فقط به سوریه محدود نمی شود. 
وزیر خارجه ترکیه صراحتاً اعلام کرد این موضوعات به ترکیه ربطی ندارد. دوستان ترک ما به 
اندازه ما نســبت به سیر تحولات در سوریه نگران هستند و همه آگاهیم نسبت به این واقعیت 
که تروریسم در یک جا متمرکز نمی ماند و به نقاط دیگر سرایت دارد.برنامه ایران هسته ای ایران 
صلح آمیز باقی خواهد ماندبقایی در پاسخ به سوال دیگر مهر مبنی بر اینکه روزنامه گاردین به 
نقل از وزیر امور خارجه مدعی شده است که ایران ممکن است در آینده در سیاست هسته ای 
خود تجدید نظر کند؛ آیا این به معنای تغییر سیاست ایران مبنی بر صلح آمیز نگاه داشتن برنامه 
هسته ای خود است؟ گفت: سیاست هسته ای ایران کماکان ثابت است و برنامه هسته ای ایران 
صلح آمیز بوده و خواهد ماند. آنچه که در مصاحبه با گاردین بیان شد، هشداری نسبت به تبعات 
رویکردهای غیرســازنده برخی کشورها در رابطه با برنامه هسته ای ایران بود. این باعث شد که 
گفتمانی شــکل گیرد که شاید مسیر ما در موضوع هسته ای مسیر درستی نبوده است. بر این 
اساس وزیرخارجه اشاره کردند که چنین گفتمانی در بین کارشناسان شکل گرفته است. ایشان 
تاکید کردند برنامه ایران، هم به واســطه فتوای شرعی و هم با توجه به ارزیابی های مبتنی بر 
امنیت ملی، صلح آمیز باقی خواهد ماند.روند آستانه موفق ترین سازوکار در رابطه با کنترل بحران 
در سوریه بوده استبقایی در مورد توافق روند آستانه برای خلع سلاح گروه های تروریستی و عدم 
اقدام در این خصوص گفت: فرآیند آســتانه پایاترین و موفق ترین سازوکار در رابطه با کنترل 
بحران در سوریه بوده است. هر ۳ کشور ضامن سعی کردند برای کنترل تنش اقدام کنند. روند 
آســتانه کماکان زنده اســت و جامعه بین المللی نســبت به تأثیرش واقف است. این فرایند را 
کماکان متعهدیم و فکر می کنیم بقیه کشــورهای مؤثر نظر مشابهی دارند.وی در مورد انجام 
دیپلماسی پارلمانی وزارت خارجه گفت: وزارت خارجه حتماً طبق روالی که همه دستگاه ها باید 
انجام دهد گزارش هایی را ارائه خواهد کرد. اقدامات وزارت خارجه روشن و شفاف استدیپلماسی 
پارلمانی و بهره گیری از مجالس کشــورها برای تقویت مراودات میان کشورها امری ثابت شده 
است. نمایندگان، خیلی فعال در اجلاس های بین المجالس شرکت داشتند. گروه های دوستی 
پارلمانی ظرفیتی مؤثر برای روان سازی همکاری های دیپلماتیک بین کشورهای مختلف است.

درخواســت برای پایان دادن به بی کیفری رژیم اسرائیل یک مطالبه عام بین المللی استوی در 
مورد حکم دیوان بین المللی کیفری برای دستگیری نتانیاهو افزود: ما اعلام کردیم از هر روندی 
مه منجر به پاســخگو کردن رژیم شود اســتقبال می کنیم. درخواست برای پایان دادن به بی 
کیفری رژیم اســرائیل یک مطالبه عام بین المللی است. در عین حال این سوال وجود دارد مه 
چرا بعد از ۱۲ ماه و نگرانی از برخی مسائل شکلی و آئین نامه ای استفاده شود و در این مسیر 
اخلال ایجاد شود. کمااینکه چنین درخواستی از سوی وکلای اسرائیلی درخواست شده است! 
همزمان ما با کارشکنی های آمریکا هم مواجه بودیم. ایران عضو دیوان نیست اما اساسنامه آن 
را امضا کرده است.رژیم صهیونیستی از ناامنی در سوریه نفع می بردبقایی در پاسخ به سوالی در 
مورد اینکه آیا روند آستانه تضعیف شده یا خیر گفت: تحولات سوریه پیچیده است و می توان 
از زوایای مختلف به آن توجه کرد. رژیم صهیونیستی از ناامنی در سوریه نفع می برد. می توان 
گفت اینکه بلافاصله بعد از آتش بس در لبنان گروه های تروریستی فعال شدند تصادفی بوده اما 
اگر به تاریخچه این گروه های تروریستی نگاه کنید به نتیجه نمی رسید که صرفاً اتفاق بوده است. 
مقامات رژیم صهیونیستی اذعان کردند که این تحولات به نفع رژیم و تضعیف کننده مقاومت 
است.وی ادامه داد: همه کشورهای اسلامی باید این را در نظر بگیرند که منتفع اصلی، دشمن 
اصلی یعنی رژیم صهیونیستی است. ممکن است ترتیبات آستانه در مواقعی نقض شود اما به 
معنی تضعیفش نیست. ما امیدواریم که مجموعه فعالیت های دیپلماتیک ایران منجر به این شود 
که از همه سازوکارها برای تثبیت اوضاع در سوریه استفاده شود.وی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه نقش آمریکا در تحولات سوریه چیست؟ گفت: اتفاقی که در سوریه افتاده تهدیدی علیه 
آمریکا نیســت. هیچوقت داعش تهدید علیه آمریکا نبوده اما تناقض است که می گویند برای 
مقابله با داعش در ســوریه هستند. پس چگونه است که داعش حضور دارد و اساساً آمریکا بر 
اساس چه مجوزی در سوریه حضور دارد؟ این نوعی تجاوز محسوب می شود و روشن است که 
یکی از دلایل رســوب تروریسم در ســوریه ناشی از اشغال توسط نیروهای نظامی آمریکا بوده 
است.نوعی هماهنگی بین گروه های تروریستی و حامیان فرامنطقه ای آن وجود داردسخنگوی 
وزارت خارجه در پاسخ به سوالی در مورد اینکه اتفاقات سوریه در فضای دیپلماتیک قابل پیش 
بینی بود؟ گفت: وقتی لکه هایی از یک گروه تروریستی را در یک کشور از مدت ها قبل می بینید، 
خیلی دور از ذهن نخواهد بود که زمانیکه شرایط مساعد باشد، فعالیت های خود را از سر بگیرند. 
این لکه های ســیاه در ســوریه به دلیلی برخی سو محاسبه ها وجود داشــت. این موضوع امر 
غافلگیرکننده ای نبود. در چند بیانیه اجلاس آســتانه نســبت به خطر فعال شدن گروه های 
تروریستی هشدار داده شده بود. نوعی هماهنگی بین گروه های تروریستی و حامیان فرامنطقه ای 
آن وجود دارد.وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه روند همکاری ایران و چابهار در چه مرحله 
است، گفت: روند همکاری ما با هند در مورد بند چابهار به شکل مناسبی ادامه دارد و در مورد 
جزئیات از بخش های ذیربط وزارت اقتصاد ســوال کنید.این دور از تحرکات دیپلماتیک ما بر 
تحولات سوریه تمرکز خواهد داشتسخنگوی وزارت امور خارجه در مورد ادعای رفتار متفاوت 
گروهک های تروریستی در حمله به حلب گفت: گروه تحریرالشام به عنوان گروه اصلی فعالیت 
می کند. این گروه قائل به فعالیت در یکجا نیست و مدعی است که تمام شامات را باید در عهده 
خودش قرار دارد. فکر نمی کنم واقعیت داشته باشد که این گروه ها، خشونتشان کمتر از موارد 
قبل باشــد. بلکه مربی های زبده ای داشتند که اهمیت رســانه را به آنان گوشزد کردند؛ اما در 
ماهیتشان که تکفیر دیگران است، هیچ تغییری ایجاد نشده است.بقایی در مورد دیدار عراقچی 
با مراجع عظام در قم گفت: تاکید بر رویکرد مبتنی بر عزت توسط وزارت خارجه در گفتگوها 
بود؛ امری که ما به آن اعتقاد داریم. در خصوص موضوعات منطقه، این مورد تاکید مراجع عظام 
بود. مقابله با تروریسم و حمایت از فلسطین مورد تاکید بزرگان بود و قطعاً مورد تاکید وزارت 
خارجه است.وی در مورد اینکه وزیرخارجه پس از آنکارا به کدام کشور سفر می کنند، گفت: این 
دور از تحرکات دیپلماتیک ما بر تحولات ســوریه تمرکز خواهد داشت. بنا داریم با کشورهای 
منطقه گفتگو کنیم. آقای عراقچی بنا دارند امشب بخاطر اجلاس اکو، به کشور برگردند. کشور 
سوم هرزمان نهایی شد اعلام خواهیم کرد.لازمه گفتگو این است که بتوانیم ارزیابی دقیقی از 
مطالبات یکدیگر داشــته باشیمبقایی در مورد آتش بس در لبنان و احتمال آتش بس در غزه، 
گفت: این رژیم به هیچ عنوان قابل اعتماد نیســت. در غزه با ادامه نسل کشی مواجه هستیم. 
شــدت کشتار به شکل قبل ادامه دارد. بسیاری از زنان و کودکان غزه در آستانه مرگ ناشی از 
سو تغذیه و نداشتن امکانات درمانی هستند.سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه سیاســت ایران نسبت به گفتگو با اروپایی ها و ارتباط با تحولات منطقه چگونه است؟ 
گفت: ما از نقد رسانه ها استفاده می کنیم. یک سیاست خارجی فعال، اثرگذار و فراگیر لازمه اش 

این اســت که همزمان در جبهه های مختلف در مقابل با چالش های مختلف بتوان عمل کرد. 
ضمن اینکه ما می دانیم به دلیل جایگاه ایران و همه داشته های ملت، کشوری هستیم که باید 
در عرصه های مختلف قدرت بازیگری داشته باشیم. اینکه همزمان به چالش های منطقه برسیم 
و به دیگر موضوعات بپردازیم، لازمه انجام وظایف وزارت خارجه است.وی ادامه داد: در ژنو هدف 
از این نشست به صراحت اعلام شد. این یک مذاکرات دقیق دیپلماتیک نیست بلکه یک گفتگو 
است. گفتگو با این سه کشور امری طبیعی است، اما در این گفتگوها با توجه به تحولات منطقه 
طبیعی بود از این فرصت استفاده کنیم برای بیان دغدغه های خود و اینکه مواضع خودمان را 
به صورت صریح در میان گذاریم. لازمه گفتگو این است که بتوانیم ارزیابی دقیقی از مطالبات 
یکدیگر داشته باشــیم. نفس گفتگو لازمه دیپلماسی است.وی در مورد اهمیت حضور معاون 
نخســت وزیر چیــن در ایران و اینکه برنامه ایران چیســت؟ گفت: رفــت و آمدها و مراودات 
دیپلماتیک بین دو کشور امر رایجی است. با چین رابطه حسنه و مفیدی داریم. این سفر هم در 
چارچوب اجرای بخش های ذیربط موافقتنامه راهبردی ۲۵ ســاله بین دو کشور انجام خواهد 
شد.حضور مستشاری ایران در آینده هم با توجه به خواست دولت سوریه ادامه خواهد داشتبقایی 
در مورد حضور مستشــاری ایران در ســوریه و شهادت یکی از مستشاران ایران در این کشور، 
گفت: ما از سال ها قبل، از آن زمان که مردم سوریه با خطر تروریسم مواجه شدند و بنا بر دعوت 
دولت ســوریه در آن کشور حضور داریم. اخیراً سردار بزرگی را در جریان حمله تروریستی به 
حلب تقدیم کردیم. بنابراین حضور مستشاری ایران امری جدید نیست و در آینده هم با توجه 
به خواست و نظر دولت ســوریه ادامه خواهد داشت.بقایی در مورد حمله گروهای تکفیری به 
کنســولگری ایران در حلب افزود: ما به موقع کنســولگری را تخلیه کرده بودیم و هیچکدام از 
همکاران دچار مشکل نشدند. هرگونه تعرض به اماکن دیپلماتیک در هر شرایطی ممنوع است. 
به صورت طبیعی این موارد به کمیته ذی ربط در سازمان ملل منعکس می شود و قاعدتاً اشخاص 
و گروه های متعرض باید پاسخگو باشند.ایران قطعاً در دفاع از منافع و امنیت سرزمینی خودش 
از کسی اجازه نخواهد گرفتسخنگوی وزارت خارجه درباره گفتگو با اروپا بر اساس سه اصل اصلی 
عــزت، مصلحت و حکمــت، گفت: این اقتضا می کند که با کشــورهایی که نســبت به آنان 
دغدغه هایی داریم گفتگو کنیم. گفتگو بین کشــورها از طریق رســانه امکانپذیر نیســت. با 
کشورهایی که رابطه داریم و معتقدیم برخوردشان با ما سازنده نبوده، جز از طریق گفتگوهای 
رو در رو نمی توانیم مسائل و خواسته های خودمان را تفهمیم کنیم.وی ادامه داد: گفتگوها مبتنی 
بر حکمت و مصلحت است و حتماً باید عزتمندانه باشد. ما همواره در هر گفتگویی عزت ملت 
ایران را رعایت می کنیم.بقایی در مورد پاسخ به رژیم صهیونیستی و انجام عملیات وعده صادق 
۳، گفت: حق دفاع یک حق ذاتی است. ایران قطعاً در دفاع از منافع و امنیت سرزمینی خودش 
از کسی اجازه نخواهد گرفت.هم سوریه و هم ترکیه مواضع صریحی برای ضرورت حفظ ثبات 
و امنیت در مقابله با تروریسم داشتندسخنگوی وزارت خارجه درباره تغییر نمایندگی ایران در 
کابل، گفت: تغییر در نمایندگی های دیپلماتیک هر کشوری امری عادی ورایج است. در این باره 
هم سرپرست جدیدمان را منصوب کردیم. در مورد نمایندگی ویژه ریاست جمهوری در کابل، 
در ریاست جمهوری در دست پیگیری است.بقایی در مورد جزئیات تماس تلفنی رئیس جمهور 
ایران و نخست وزیر عراق، گفت: تماس تلفنی دو مقام را از این زاویه ببینیم که ما به عنوان دو 
کشور در مقابله با تروریست همکاری نزدیکی داشتیم، لذا لازم است در مورد تحولات اخیر هم 
رایزنی داشــته باشــیم.وی در مورد تحولات در منطقه و رایزنی با مقامات عراقی ادامه داد: از 
مقامات ذیربط عراقی باید سوال شود چرا که آنها در جریان تحولات سوریه و اثر گذاری آن بر 
عراق هســتند.وی در مورد حضور عراقچی در رســتورانی در دمشــق گفت: پیام این حضور 
هم مشخص بود و نشان می دهد الحمدالله دمشق امن است.وی در پاسخ به سوالی در مورد اینکه 
رویکرد ایران به تحولات ترکیه و روند آســتانه چیســت، گفت: روند آســتانه روندی است که 
سال های گذشته تنها روند مؤثر در مدیریت اوضاع بوده، لذا هر سه کشور معتقدند باید از این 
روند برای بهبود اوضاع استفاده شود. هم سوریه و هم ترکیه مواضع صریحی برای ضرورت حفظ 
ثبات و امنیت در مقابله با تروریسم داشتند.وی در مورد تهدید کشورهای عضو بریکس توسط 
ترامپ گفت: کشورهای عضو ترتیبات بین المللی براساس منافع خودشان تصمیمم می گیرند.

بقایی در مورد اینکه آیا گفتگوهای ژنو ادامه میابد گفت: این چیزی است که باید تصمیم گیری 
شــود بین ایران و سه کشــور اروپایی. الان زمان خاصی مشخص نشده است.از هر فرصتی در 
مجالس بین المللی برای تبیین رنج و درد جانبازان شیمیایی خود استفاده کردیمبقایی در پاسخ 
به ســوالی در مورد اینکه اقدامات وزارت خارجه در مورد پرونده قربانیان سلاح های شیمیایی 
چگونه است؟ گفت: ما به عنوان دستگاه دیپلماسی در این چهار دهه از هیچ تلاشی برای زنده 
نگه داشتن جنایت جنگی رژیم عراق در استفاده از سلاح شیمیایی علیه ایران کوتاهی نکردیم. 
از هر فرصتی در مجالس بین المللی برای تبیین رنج و درد جانبازان شــیمیایی خود استفاده 
کردیم. در هلند پرونده هایی در دادگاه باز شد و منجر به صدور حکم علیه شرکت ها شدند.وی 
ادامه داد: در رابطه با آلمان که جزو تأمین کننده کالاها و ســلاح های شیمیایی عراق بوده، ما 
درخواست هایی را مبنی بر نشان دادن اسناد داشتیم. آنچه که در رابطه با آلمان گفتیم، اطلاع 
از حقیقت، لازمه رسیدن به عدالت است و این یک اصل است.وی گفت: آلمانی ها اذعان کردند 
که در دهه ۱۹۸۰ برخی شــرکت های آلمانی اقدام به صدور اقلام شــیمیایی به عراق کردند. 
دستکم در دو نوبت در ۲۰۲۱ در خلال کنفرانس خلع سلاح و در نامه وزارت خارجه آلمان به 
ایران اذعان کردند که در دادگاه های آلمان در چند پرونده به این مســئله پرداخته شده است. 
خواسته ما این بوده که این اسناد و نتایج را در اختیار ما بگذارند.آمریکا در جایگاهی نیست که 
در مورد روند همکاری ایران و آژانس سخن بگویدبقایی در مورد ادعاهای آمریکا پیرامون روند 
همکاری ایران و آژانس و همچنین مطالبات ایران در گفتگوهای ایران و اروپا گفت: طبیعی است 
که در هر گفتگویی هر دو طرف مطالبات خودشــان را مطرح کنند. در خصوص واکنش های 
ایران، مبنای صلح آمیز هسته ای ایران بر تقابل بنا نشده است. به اقدامی که در چند روز اخیر 
بعد از قطعنامه شورای حکام انجام شد، باید در راستای نیازسنجی ما در صنعت هسته ای نگاه 
کرد. رویکرد ما هیچوقت تقابلی نبوده اســت.وی ادامه داد: منش ایران همیشــه تلاش برای 
جلوگیری از ایجاد تنش بر سر موضوع هسته ای خود بوده است. در عین حال متأسفانه سابقه 
طرف های مقابل نشــان می دهد که آنها در صدد اخلال در این روند هستند.سخنگوی وزارت 
خارجه افزود: آمریکا در جایگاهی نیســت که در این مورد ســخن بگوید. با اصرار این کشور، 
موضوع هســته ای ایران به عنوان دســتورکار شورای حکام معرفی شــد، در صورتی که هیچ 
ضرورتی نداشــت و هیچ مدرکی دال بر تغییر مسیر ایران ارائه نکردند.وی تصریح مرد: آمریکا 
همیشه ایفای نقش مخرب داشته و اینگونه اظهارنظرها را در ادامه سنگ اندازی تعاملات ایران 

با آژانس و همچنین اخلال در روند صلح آمیز برنامه هسته ای ایران می دانیم.

ماموریت قالیباف به کمیسیون اجتماعی 
برای پیگیری لغو قراردادهای کارمعین

رئیس مجلس شــورای اســلامی در واکنش به تذکر نماینده تهران درباره لغو قراردادهای 
کارمعین توسط دولت به کمیسیون اجتماعی ماموریت داد تا این موضوع را پیگیری کند.

به گزارش ایســنا، مهدی کوچک زاده در جلســه علنی نوبت صبح امروز )سه شنبه( مجلس 
شــورای اسلامی در تذکری گفت: اجرایی نشــدن  قانون توسط مسئولان دولتی قابل قبول 
نیســت؛ طبق ماده ۲۵ قانون، هرگاه قرارداد کار برای مدت موقت یا برای انجام کار معین 
منعقد شــده باشد، هیچ یک از طرفین به تنهایی حق فســخ آن را ندارد.وی افزود: در این 
شــرایط روز گذشته دولت و ســازمان امور اداری و اســتخدامی با صدور بخشنامه ای این 
قانون را لغو کرده اســت اما مگر امکان لغو قانون با بخشــنامه اســت؟کوچک زاده توضیح 
داد: در این بخشــنامه قرارداد همه کســانی که تحت عنوان قرارداد کار معین در استخدام 
دولــت بودند و برای دولت کار می کردند، لغو شــده در حالی کــه طبق ماده ۲۵ قانون کار 
نمی توان یک طرفه قرارداد آنان را لغو کرد.وی اضافه کرد: صدها انســان شرافتمند با دولت 

قرارداد داشتند لذا دولت حق لغو یک طرفه قرارداد 
آنان را طبق مــاده ۲۵ قانون کار ندارد.این نماینده 
مجلس شــورای اســلامی خطاب به رئیس مجلس 
گفــت: من خواهش می کنم ایــن موضوع را همین 
امروز رسیدگی کنید. اینطوری به وفاق نمی رسیم، 
اینطوری نمی شــود مملکت را اداره کرد. نمی شود 
که با یک بخشــنامه زندگی صدها نفر انسان شریف 
خانــواده دار را که به ایــن مملکت خدمت می کنند 
را زیر سوال ببرند.محمدباقر قالیباف رییس مجلس 
شورای اسلامی در پاســخ به این تذکر، گفت: بنده 
هم این موضوع را امروز مطلع شــدم و حتما آن را 
به طور جدی پیگیری می کنم.رئیس مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: معاونت امور استخدامی و اداری 
این موضــوع را مورد توجه قرار دهند. کمیســیون 
اجتماعــی و معاونت نظارت مجلــس نیز  پیگیری 

کنند تا حداقل گزارش اولیه را تا فردا به ما دهند.

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی به ارائه توضیحاتی از جزئیات جلسه غیرعلنی امروز مجلس با سردار سلامی فرمانده سپاه پرداخت.
احمد نادری در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: صبح امروز مجلس شــورای اسلامی، جلسه غیرعلنی و غیررسمی با حضور فرمانده کل سپاه 
برگزار کرد و قرار بود یکی از مقامات نیروی قدس سپاه نیز در این جلسه حضور پیدا کنند که نتوانستند به مجلس شورای اسلامی بیایند.وی 
توضیح داد: بحث کلی در این جلسه استراتژی های نظامی ما در منطقه و همچنین تشریح عملیات های اسرائیل و عملیات ما علیه اسرائیل بود 
و همچنین وضعیت امنیتی، اطلاعاتی و نظامی که در منطقه حاکم اســت.این عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی افزود: همچنین در 
این جلسه بحث فروپاشی دولت اسد در سوریه و آینده تحولات منطقه مورد بحث قرار گرفت. این موضوع مطرح شد که تا لحظه آخر یعنی 
قبل از ســقوط دولت بشار اسد مستشاران نظامی و نیروهای ما در سوریه حضور داشتند. اکنون هیچ نیرویی از ایران در سوریه حضور ندارد.

نادری در پایان گفت: پنج نماینده مجلس شــورای اســلامی در این جلسه به بیان اظهاراتشان پرداختند و سردار سلامی در دو نوبت صحبت 
کرد و به جمع بندی پرداخت.

دوازدهمین نمایشگاه بین المللی هوایی و فضایی ایران با حضور وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح و جمعی دیگر از 
مقامات نظامی و صنعتی کشور در جزیره کیش آغاز به کار کرد.به گزارش ایسنا، دوازدهمین نمایشگاه بین المللی هوایی 
و فضایی ایران صبح امروز با حضور امیر سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، امیر سرتیپ 
خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش، امیر سرتیپ افشین خواجه فرد رئیس سازمان صنایع هوایی وزارت 
دفاع و سیاوش پورفرزانه رئیس سازمان هواپیمایی کشوری، در جزیره کیش افتتاح شد.این نمایشگاه از ۲۰ تا ۲۳ آذرماه 
۱۴۰۳ )۱۰ تا ۱۳ دسامبر ۲۰۲۴( برگزار می شود و بزرگ ترین گردهمایی در حوزه صنعت هوایی و فضایی ایران است 
که میزبان شرکت های داخلی و خارجی، مراکز تحقیقاتی، دانشکده های هوافضا و شرکت های دانش بنیان در این حوزه 
خواهد شد.این نمایشگاه با برگزاری نمایش های هوایی، رونمایی از دستاوردهای جدید صنعت هوایی و فضایی و ایجاد 

فرصت برای تبادل دانش و فناوری، در تقویت زیرساخت های این صنعت در کشور ایفای نقش می کند

نادری تشریح کرد

افتتاح نمایشگاه بین المللی هوایی و فضایی ایران با حضور جزئیات جلسه غیرعلنی مجلس با سردار سلامی
وزیر دفاع
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گزیده خبرگزیده خبر لزوم بهینه سازی مصرف از سوی مردم برای تامین گاز پایدار

ایران با وجود اینکه دومین دارنده ذخایر گازی در جهان اســت چالش های زیادی 
در این حوزه دارد و اکنون در آســتانه زمســتان ناتــرازی گاز یادآور نگرانی های 
ســال ۱۴۰۱ شــده اســت. به گزارش خبرنگار مهر، ایران با وجــود اینکه دومین 
دارنــده ذخایر گازی در جهان اســت با چالش های قابل توجهــی در حوزه تأمین 
و توزیع گاز طبیعی مواجه شــد. ناترازی گاز یکی از مســائلی اســت که به دلیل 
افزایش مصرف، کاهش تولید و همچنین مســائل زیرســاختی، به شدت به گستره 
اقتصادی و اجتماعی کشــور آسیب می زند چرا که رابطه مستقیمی با زندگی مردم 
دارد. ایــران به عنــوان یکی از بزرگ تریــن تولیدکننــدگان گاز طبیعی در جهان 
عمدتــاً به دلیــل افزایش مصرف داخلــی و برخی محدودیت ها در توســعه منابع 
جدید گازی، نتوانســته اســت نیازهای فزاینده کشــور را تأمین کند. در شرایطی 
که فصل ســرد سال به اوج خود رســیده و مصرف گاز در بخش خانگی و صنعتی 
به شــدت افزایش یافته و صنایع و پتروشــیمی ها یکی پس از دیگری با قطعی گاز 

مواجه می شــوند به همین دلیل کمبود گاز به یک بحران تبدیل شــده اســت. به 
طوری که مدیرعامل شــرکت ملی گاز روز یکشــنبه در رابطه با مصرف گاز گفت: 
مصرف گاز بخش خانگی در ۲۴ ســاعت گذشــته ۱۳۰ میلیون مترمکعب بیشتر از 
مدت مشابه پارســال ثبت شد و این عدد با مقدار مصرف در بهمن پارسال برابری 
می کند. البته این میزان از افزایش مصرف در مقایســه با سال گذشته نشان دهنده 
رشــد مصرف قابل توجهی در بخش خانگی اســت به طوری که اکنون ۷۰ درصد 
گاز کشــور در بخش خانگــی، تجاری و صنایع جز مصرف می شــود کاهش دمای 
زودهنگام علاوه بــر ناترازی گاز منجر به خاموشــی هایی در روزهای انتهای آبان 
ماه آغاز شــد که علت این امر را عدم تأمین ســوخت نیروگاهی می دانستند اما به 
نظر می رســد که اکنون اولویت بعدی شــرکت ملی گاز بخش نیروگاهی اســت و 
آنطور که توکلی گفته اســت اولویت دوم شــرکت ملی گاز ایران، تأمین حداکثری 
گاز بخش نیروگاهی اســت این شــرکت تا حداکثر توان ممکــن، گاز نیروگاه ها را 

تأمین کرده اســت.حتی غلامرضا کوشــکی رئیس مرکز کنترل شبکه راهبری گاز 
اظهــار کرد: مقدار مصــرف گاز در بخش خانگی، تجــاری و صنایع جز در ابتدای 
هفتــه با عــدد ۵۶۶ میلیون مترمکعب آغاز و طی دو روز، روز گذشــته )۱۸ آذر( 
به ۶۰۰ میلیون مترمکعب رســید که نشــان دهنده تقریباً ۶ درصد افزایش مصرف 
گاز در ایــن بخش، طی این دو روز اســت.وی ادامه داد: با توجــه به پیش بینی ها 
و برودت هــوا در روزهای آتی، برآورد می شــود مقدار مصــرف گاز طی روزهای 
آتــی، از ۶۲۰ میلیــون مترمکعب نیز عبور کند.روز گذشــته هــم مصطفی رجبی 
مشــهدی مدیرعامل توانیر با اشاره به اینکه حدود ۹۰ درصد برق مورد نیاز کشور 
توســط نیروگاههای حرارتی و با اســتفاده از گاز یا گازوئیل تولید می شود، گفت: 
با توجه به اینکه در فصل زمســتان عمده گاز طبیعی کشــور بــه مصارف خانگی 
اختصــاص می یابد، مدیریت و کاهش مصــارف توأم برق و گاز ضرورتی دو چندان 
پیــدا می کند.وی با بیان اینکه در شــرایط کنونی بــا کاهش ۲۰ درصدی مصرف 
بــرق و گاز می توان به تأمین بهتر ســوخت مــورد نیاز نیروگاه ها کمک شــایانی 
کرد، ضرورت همکاری بیشــتر همه مشــترکین در کاهش مصــرف را مورد تاکید 
قرار داد و افزود: در شــرایط فعلی، تمامی ادارات، صنایــع، بخش تجاری، اصناف 
و مشــترکین خانگی و کشــاورزی باید با اتخاذ راهکارهای مناسب و مصرف بهینه 
برق و گاز به اســتمرار تأمین انرژی پایدار کمک کنند.رئیس مرکز کنترل شــبکه 
راهبری گاز کشــور افزود: با توجه به تولید گاز در کشــور که هم اکنون در ســطح 
حداکثــری خود اســت، این امکان وجــود دارد که با افزایش مصرف گاز، شــاهد 
افت فشــار گاز در برخی اســتان های سردسیر کشــور باشیم.کوشکی یادآور شد: 
از همکاران خود در شــرکت های گاز اســتانی درخواست دارم برای حفظ پایداری 
شــبکه گاز، ضمن ابــلاغ اخطار قطع به مشــترکان پرمصرف و بســیار پرمصرف، 
نســبت به قطع گاز باغ ویلاهای خالی از ســکنه در مناطق سردسیر شمالی کشور 
اقــدام کننــد تا بتوانیــم پایداری شــبکه گاز را در روزهای ســرد پیش رو حفظ 
کنیم.اگرچــه ناتــرازی گاز دلایلی بســیاری دارد کــه یکی از آنهــا کاهش تولید 
گاز از میدان هــای نفتــی و گازی و محدودیت های بین المللــی، باعث افت تولید 
و در نتیجه ناترازی گاز شــده اســت. علاوه بر این، عدم ســرمایه گذاری کافی در 
پروژه های بالادســتی و پایین دســتی گاز نیز موجب کاهش ظرفیت تولید شــده 
اســت. اما برای مقابله با بحران ناترازی گاز، نیاز بــه برنامه های فوری و بلندمدت 
وجود دارد. اولویت بندی ســرمایه گذاری در بخش های تولیــد و توزیع گاز، بهبود 
مدیریــت مصرف و ارتقــا فناوری های مربوط به انرژی های نــو می تواند به کاهش 
ناترازی کمک کند. که در کنار این موارد بهینه ســازی مصرف نیز می تواند کمک 

شایانی به شــرایط فعلی و عبور از سرمای سخت کند.

نیروگاه اتمی بوشهر در نیمه 
نخست سال چقدر برق به شبکه 

سراسری تحویل داده است؟
واحد یکم نیروگاه اتمی بوشهر تا پایان نیمه نخست سال جاری، ۶۲۲۴۷ میلیون کیلووات 
ســاعت تحویل شــبکه برق سراسری شده است.به گزارش ایسنا، واحد یکم نیروگاه اتمی 
بوشهر در مجموع در سال های راه اندازی از سال ۱۳۹۰ و بهره بــــرداری تجاری از مهرماه 
۱۳۹۲ تا پایان نیمه نخســــت ۱۴۰۳، بــه میزان ۶۸۳۵۳ میلیون کیلووات ســاعت برق 
تولید کرده و میزان ۶۲۲۴۷ میلیون کیلووات ســاعت تحویل شــبکه برق سراسری شده 
است.گفتنی است واحد یکم نیروگاه اتمی بوشهر از آغاز ۱۴۰۳ تا پایان شــهریور ۱۴۰۳، 

حدود ۲۷۴۴ میلیون کیلو وات ســــاعت برق تولید 
کرده و به میزان ۲۴۸۶ میلیون کیلو وات ســــاعت 
برق به شبکه برق سراسری تحویل داده است.شایان 
ذکر است، تاکنون برای انجام تعمیرات نیمه اساسی، 
۹ بار سوخت این نیروگاه تعویض شده است.نیروگاه 
اتمی بوشهر برای ســاخت و بهره برداری از سه واحد 
راکتور اتمی طراحی شده است. هم اکنون واحد یکم 
ایــن نیروگاه با توان ۱۰۰۰ مگاوات الکتریک در حال 
بهره برداری بوده و واحدهــای ۲ و ۳  آن، هرکدام با 
تــوان ۱۰۵۷ مــگاوات، در حال طراحی و ســاخت 
هستند.سهم تولید برق هسته ای در کشور، بر اساس 
گزارش آمار صنعت آب و برق که از ســــوی معاونت 
تحقیقات و منابع انســانی وزارت نیرو برای بازه زمانی 
منتهی به مرداد ۱۴۰۳، تعیین شده است، ۱.۱ درصد 

از مجموع برق تولیدی در کشور است.

معاون نظارت و بازرسی اداره کل صمت استان اعلام کرد

کشف قاچاق میلیاردی فولاد و 
پتروشیمی در استان مرکزی

ایســنا/مرکزی معاون نظارت و بازرســی اداره کل صنعت، معدن و تجارت اســتان مرکزی از 
کشــف قاچاق میلیاردی فولاد و پتروشیمی در این استان، طی دو ماه گذشته خبر داد.داوود 
قاســمی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه در نظارت بر عملکرد واحدهای صنفی استان 
در ماه گذشــته، بیش از ۶ هزار مورد بازرسی از واحدهای تولیدی و صنفی انجام شده است، 
اظهار کرد: بر این اســاس، ۹۰۰ پرونده تخلف صنفــی و تولیدی به ارزش ۴۲ میلیارد تومان 
تشــکیل و به اداره تعزیرات حکومتی ارسال شده اســت که یکی از تخلفات در زمینه عرضه 
خارج از شــبکه و قاچاق فولاد به ارزش افزون بر ۳۷ میلیارد تومان بود.وی افزود: در راستای 
نظارت بر ســهمیه های فولادی و پتروشــیمی که در اختیار واحدهای تولیدی قرار می گیرد، 
بررســی هایی توسط تیم های کارشناســی در در ماه گذشته صورت گرفت و مشخص شد که 
نزدیک به هزار و ۱۰۰ تن مقاطع فولادی به ارزش افزون بر ۳۷ میلیارد تومان که می بایست 
در فرآیند تولید محصول بکار گرفته شود، متاسفانه از شبکه خارج شده بود.قاسمی با اشاره به 
اینکه پرونده ای در این رابطه تشکیل و به اداره کل تعزیزات حکومتی جهت رسیدگی و صدور 
حکم ارسال شده است، گفت: این میزان قاچاق فولاد، در یک واحد تولیدی یکی از شهرهای 
استان مرکزی اتفاق افتاده است.وی در ادامه گفت: با توجه به سهمیه هایی که در بورس برای 
واحدهای تولیدی تعیین می شود، معاونت نظارت و بازرسی اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
اســتان مرکزی مکلف بــه نظارت دقیق بر مصرف مواد اولیــه در صنایع مهمی نظیر فولاد و 
پتروشــیمی است.وی گفت: با پیگیری های صورت گرفته و کنترل سامانه های تولید و خروج 
از انبار واحدهای تولیدی، موضوع عرضه فولاد در خارج از شــبکه مطرح و بر همین اســاس 
تعدادی از واحدها مورد بررســی قرار گرفت که قاچاق فولاد یک واحد تولیدی محرز و برای 
سایر واحدهای تولیدی نیز بررسی ها ادامه دارد و چنانچه عرضه خارج از شبکه مشخص شود 
با واحد متخلف برابر مقررات برخورد خواهد شد.این مقام مسئول در اداره کل صنعت، معدن 
و تجارت اســتان مرکزی بیان کرد: طی دو ماه گذشــته در حوزه مواداولیه پتروشیمی نیز دو 
پرونده در دو واحدهای تولیدی تشــکیل شد. در این دو مورد در مجموع ۵۸۰ تن مواد اولیه 
پتروشیمی به ارزش ریالی ۱۸.۵ میلیارد تومان در خارج از شبکه عرضه شده بود که  پرونده 
ها برای رســیدگی و صدور حکم به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال شد.وی با تاکید 
بر اینکه قاچاق کالا تبعات و پیامدهای منفی در اقتصاد کشــور برجای خواهد گذاشت، افزود: 
قاچاق کالا در حوزه تولید به مراتب تبعات بیشــتری به نســبت قاچاق کالا در حوزه صنفی 
دارد چــرا که مواد اولیه باید در خط تولید مورد اســتفاده قرار بگیرد تا محصول نهایی تولید 
و روانه بازار مصرف شــود، اما متاســفانه در چرخه تولید قرار نگرفته و خارج از شبکه عرضه 
شــده است.قاسمی گفت: بازرسان این ســازمان در تلاش هستند تا با برخورد قانونی با برهم 
زننــدگان نظم تولید و بازار به کنترل تولید و بازار و حفظ آرامش جامعه کمک کنند تا مردم 
با آسودگی خاطر نسبت به تامین مایحتاج خود اقدام کنند و مواد اولیه واحدهای تولیدی نیز 
در فرآیند تولید بکار گرفته شود. مردم نیز می توانند با ارائه گزارش تخلف واحدهای صنفی و 
تولیدی، بازرسان را در امر بازرسی و نظارت و ایجاد آرامش بر فضای بازار یاری کنند. استان 
مرکــزی، ۵۲ هزار و  ۶۲۰ واحد صنفی، ۲۷۰۲ واحد صنعتی، ۳۵۷ معدن، و ۳۸ شــهرک و 

ناحیه صنعتی دارد.

آگهی دعوت  به مجمع عمومی فوق العاده
شرکت برفاب )سهامی خاص( به شماره ثبت 1345 و شناسه ملی 

10340046788

بدینوسیله به اطلاع سـهامداران محتــــرم شرکت برفاب )سهامی خاص( می  رســاند، 
مجمع عمومی فوق العاده این شرکت رأس ساعت ۱۱ صبح روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۵ 

در آدرس: تهران، خیابان گاندی، خیابان سیزدهم، پلاک ۱۶، ساختمان برفاب کدپستی: 
۱۵۱۷۷۵۳۷۱۴ برگزار می گردد.

دستور جلسه مجمع عمومی فوق العاده:
۱. استماع گزارش هیئت مدیره و بازرس قانونی در خصوص افزایش سرمایه

۲. اتخاذ تصمیم در خصوص افزایش سرمایه و اصلاح ماده ۴ اساسنامه
۳. سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی فوق العاده باشد.

هیئت مدیره شرکت برفاب )سهامی خاص(

صعود ۵۴ هزار واحدی شاخص 
بورس

بازار بورس در روز دوشــنبه ضمن آنکه بیش از ۵۴ هــزار واحد صعود کرد مجددا کانال 
۲.۵ میلیون واحد را که طی دو روز گذشته از دست داده بود پس گرفت.به گزارش ایسنا، 
شــاخص بازار بورس در نوزدهمین روز از سومین ماه پاییز طبق پیش بینی افزایش یافت. 
امروز شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۵۴ هزار و ۱۹۵ واحد رشد کرد و به رقم دو 
میلیون و ۵۰۶ هزار و ۹۲۰ واحد رسید. این در حالی است که در طی دو روز گذشته، کانال 
۲.۵ میلیون واحد را که چهارشنبه به دست آورده بود از دست داد اما امروز مجددا از این 
محدوده عبور کرد.روز دوشنبه شاخص هم وزن هم ۱۶ هزار و ۶۹۹ واحد افزایش داشت و 
در عدد ۸۰۶ هزار و ۹۶۰ واحد ایستاد.در سومین روز هفته تعداد سهام مثبت بورس ۳۳۳ 
عدد و ســهام منفی ۴ عدد بود. به طور کلی بازار ۲.۲۱ درصد افزایش داشت.روز دوشنبه 

حدود ۳۱۳ هزار فقره معامله به ارزش ۱۰ هزار میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد.
صعود ۵۴ هزار واحدی شاخص بورس نقشه بازار بورس ـ دوشنبه ۱۹ آذر ۱۴۰۳

فارس، فملی و فولاد به ترتیب بیشــترین تاثیر مثبت را بر شــاخص بورس داشــتند. از 
نمادهای پرتراکنش نیز می توان به شتران، وپارس و وبملت اشاره کرد.روز ۱۹ آذر ۱۴۰۳ 

شاخص فرابورس ایران نیز ۳۷۵ واحد افزایش یافت و به ۲۴ هزار و ۶۵۵ واحد رسید.
تعداد معاملات امروز فرابورس ۲۱۷ هزار فقره و ارزش آن رقم قابل توجه ۴۵۷ هزار میلیارد 
تومان بود.کگهر، بپاس و وســپهر بیشــترین تاثیر مثبت را بر شاخص فرابورس داشتند. 
آردینه، فزر و زماهان هم از نمادهای پرتراکنش بودند.پس از آنکه روز گذشــته اما اغلب 
نمادها از منفی به مثبت گرایش پیدا کردند پیش بینی می شــد که امروز بازار سبزپوش 
باشد.با برگزاری انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و پیروزی ترامپ در روز ۱۶ آبان، اگرچه 
بازار ســهام در ایران منفی شــد اما عمده نمادها در  گروه های معادن، پتروشیمی، فلزات 
اساسی و سکه طلا مثبت شدند. از چهار هفته قبل تا روز شنبه هفته جاری نیز بورس روند 
مثبتی به خود گرفته بود.برخی کارشناسان معتقدند بازار سرمایه به لحاظ بنیادی شرایط 
مطلوبی دارد اما متغیرهای سیاســی، کمبود نقدینگی، عدم اعتماد سهامداران و فعالیت 

نوسان گیری تا کنون باعث شده تا بازار نتواند آن طور که باید و شاید رشد کند.

کارشناس ریلی گفت: حجم باری که در مسیر 
کریدور شمال به جنوب از روسیه و کشورهای 
حوزه CIS به ســمت هند و برعکس ترانزیت 
می شود با افتتاح مسیر ریلی چابهار - زاهدان 
به حدود ۲ میلیون تن در ســال می رسد.سید 
مرتضی ناصریان کارشــناس ارشــد ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور در گفتگو 
با خبرنگار مهر با اشاره ظرفیت های موجود در 
بندر چابهار و ضرورت اتصال هرچه ســریع تر 
این بندر به شــبکه راه آهن کشــور، گفت: در 
حال حاضر خط ریلــی به طول ۶۲۸ کیلومتر 
از چابهار به زاهدان در حال ســاخت است که 
بخشی از آن )زاهدان به خاش( به بهره برداری 
رســیده و ســاخت بقیه آن نیز با منابع مالی 
دولتی با شــتاب صورت می گیرد و جا دارد از 
حمایت ویژه مقام معظم رهبری دام ظله از این 
طرح تقدیر کرد، زیرا ایشــان در سال ۱۳۹۸ با 
اختصــاص ۳۰۰ میلیون دلار از منابع صندوق 
توســعه ملی به این طرح مهم موافقت کردند 
و در ســال ۱۴۰۱ نیز اجازه اســتفاده از منابع 
مالی تهاتر نفتی بــرای برخی طرح های مهم 
حمــل و نقل را دادند و به این ترتیب طرح راه 
آهن چابهار - زاهدان از منابع مالی مناســب 

برخوردار شــده اســت.وی افزود: اتمام این خط ریلی، عبور کالا از کریدور شمال به جنوب 
را ســرعت می هد و با توجه به برآوردهای صورت گرفته، حجم باری که در مســیر کریدور 
شــمال به جنوب از روسیه و کشورهای حوزه CIS به سمت هند و برعکس با افتتاح مسیر 
ریلی چابهار - زاهدان به حدود ۲ میلیون تن در سال می رسد. البته تحقق بارهای ترانزیتی 
بیش از وابستگی به تکمیل زیرساخت ریلی، به وضعیت توقف های بارها در گمرکات و بنادر 
و هماهنگی نهادهای متعدد داخلی و بین المللی و امکانات لجستیکی بستگی دارد و کشور 
ما در جذب بار ترانزیتی موفقیت نسبی نداشته و امید است با تحول در این زمینه و تشکیل 
ســتاد عالی ترانزیت و رفع مشــکلات مدیریتی و نرم افزاری رونــد جذب بارهای ترانزیتی 
اصلاح شود.کارشناس ارشد ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور تصریح کرد: بندر 
چابهار و راه آهن مزبور برای تســهیل صادرات و واردات استان های خراسان رضوی، خراسان 
شمالی و جنوبی و سیستان و بلوچستان نیز مهم است و راه آهن چابهار حمل ونقل بارهای 
داخلی و مســافری بین مناطق اســتان سیستان و بلوچســتان را مقدور می کند؛ این طرح 
علاوه بر جنبه بین المللی از ابعاد توسعه مناطق شرقی و جنوبی کشور و آمایش سرزمینی و 

توسعه اقتصاد دریا محور اهمیت بالایی دارد و 
باعث شکوفایی و رونق بیشتر در استان بزرگ و 
مستعد سیستان و بلوچستان از ابعاد اقتصادی 
و اجتماعی خواهد شــد.وی ادامه داد: رسیدن 
خــط راه آهن به چابهار و اتصــال آن به بندر 
شهید بهشتی می تواند، موجب اتصال آسیای 
میانه و افغانســتان به آب های آزاد اقیانوسی 
شــود. از این رو کشورهای هندوستان، روسیه 
و آســیای میانه مســتمراً پیگیر تکمیل این 
طرح و استفاده از این کریدور به عنوان مسیر 
مناســب برای حمل کالاها از آسیای میانه به 
جنوب آسیا هستند. ناصریان تاکید کرد: اتصال 
بندر چابهار به خط آهن سراســری، ظرفیت 
جابه جایــی ۷.۷ میلیون تن بــار و ۲ میلیون 
مسافر در ســال را ایجاد می کند که علاوه بر 
درآمد ترانزیت ریلــی، در افزایش درآمدهای 
بندری و گمرکی و حمل بارهای داخلی راه آهن 
مؤثر است، همچنین برآورد می شود در شرایط 
خوش بینان به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
تا حدود ۳۰۰ میلیون دلار در سال برای کشور 
درآمدزایی ارزی و ریالی ایجاد خواهد داشت. 
ناصریان افزود: این خط ریلی بیش از ۷۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد که بندر شهید بهشتی 
چابهار را به شــبکه راه آهن متصل می کند و خط ریلی دیگری که در امتداد راه آهن چابهار 
- زاهدان در راســتای شمالی- جنوبی قرار دارد از زاهدان به مرز میلک می رسد و بعد شهر 
بیرجند را پوشــش می دهد و در نهایت در ایستگاه یونسی )نزدیک تربت حیدریه( به شبکه 
موجود راه آهن متصل می شود، و محور میان بر قابل توجهی در شبکه ریلی شکل می گیرد که 
کریدور ترانزیتی شرق کشور را در راستای شمالی - جنوبی فراهم می کند، به عبارت دیگر اگر 
زاهدان به یونسی متصل شود بار از چابهار به سمت سرخس در مسیر مستقیم می تواند سیر 
کند که موجب بهبود ارتباط ریلی با افغانستان و ترکمنستان می شود و به تبع آن کشورهای 
آسیای میانه و روسیه هم امکان حمل بار بیشتری را خواهند داشت و این محور مورد علاقه 
کشــور هندوستان نیز به شمار می رود. وی با اشاره به اینکه ده سال از آغاز طرح خط ریلی 
چابهار - زاهدان می گذرد اما هنوز تکمیل نشــده، گفت: در ماه های اخیر برخی افراد گفتند 
که این خط ریلی تا پایان امسال تکمیل می شود اما این ادعا صحیح نیست، حتی اینکه سال 
آینده به بهره برداری برسد، دور از انتظارها است؛ علاوه بر استمرار اعتبار کافی نیازمند تلاش 

فوق العاده اجرایی است و احتمالاً افتتاح این طرح در سال ۱۴۰۵ خواهد بود.  

عضو کمیســیون عمران مجلس گفت: طبق مصوبه بودجه ای مجلس وزارت راه مکلف به اختصاص ۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار از طریق تهاتر و 
واگذاری اراضی برای تســریع در اجرای طرح های مسکن سازی است.به گزارش خبرگزاری مهر، حبیب قاسمی نماینده شهرضا و دهاقان در مجلس 
شورای اسلامی و عضو کمیسیون عمران با اشاره به مصوبه مهم مجلس در خصوص اختصاص ۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار از محل تهاتر و واگذاری 
اراضی برای اجرای طرح های مســکن ســازی گفت: در شرایطی که تأمین مســکن به یکی از جدی ترین چالش های مردم تبدیل شده و بسیاری از 
خانواده ها به دلیل هزینه های بالای اجاره یا خرید خانه به حاشیه نشینی روی آورده اند، مجلس تصمیم گرفت با یک رویکرد عملیاتی، شرایط را برای 
تســریع در اجرای پروژه های مسکن ســازی فراهم کند. به همین منظور وزارت راه و شهرســازی طی حکمی موظف شد ۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار از محل تهاتر و واگذاری اراضی تأمین 

کند. البته دو حکم دیگر در خصوص تأمین مالکی مسکن و پرداخت مطالبات پیمانکاران حوزه مسکن در کمیسیون تلفیق بودجه تصویب شد که منتظر طرح آن در صحن مجلس هستیم.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۴ مجلس با اشاره به دلایل تصویب این مصوبه افزود: یکی از اهداف اصلی این تصمیم، مکلف کردن دولت به ورود جدی تر در بخش مسکن است. در سال های 
اخیر، افزایش قیمت زمین و مسکن در کنار تورم بی سابقه، دسترسی به مسکن را برای اقشار متوسط و ضعیف دشوار کرده است. اگر اقدامات حمایتی در این حوزه انجام نشود، شکاف طبقاتی 
و مشکلات اجتماعی بیشتری به دنبال خواهد داشت.قاسمی تأکید کرد: این مصوبه نه تنها به مسکن سازی کمک می کند، بلکه امکان تأمین مالی برای پروژه های مرتبط را نیز فراهم می آورد: 
اختصاص این اعتبار از محل تهاتر و واگذاری اراضی دولتی، می تواند به دولت اجازه دهد که با استفاده از دارایی های موجود، منابع مالی لازم برای اجرای طرح های کلان مسکن سازی را تأمین 

کند. همچنین، این رویکرد به نوعی از اتکا به منابع نقدی صرف کاسته و از دارایی های غیرفعال بهره می گیرد.

یکی از شرکت های فناور ساختارهای پلیمری به نام فایبرپست را برای درمان ترمیمی دندان به تولید رساند.به گزارش ایسنا، پست و کور دندان 
)Post and core( یک روش درمان ترمیمی در دندانپزشــکی اســت که گاهی پس از عصب کشی به آن نیاز می شود و راهی برای بازسازی 
و بهبود ســاختار دندان اســت که استحکام و قدرت بیشتری به ساختار دندان می دهد. اگر دندان به شدت تخریب یا شکسته شده باشد، از 
پســت های دندانی برای بازسازی آن استفاده می شود.فایبرپست شامل یک میله باریک از جنس استیل ضدزنگ است که مشاهده پست را 
در تصاویر رادیوگرافی آسان تر می کند. این محصول از یک ماتریس پلیمری از جنس اپوکسی و نیز الیاف تقویت کننده شیشه، تشکیل و در 

آن الیاف شیشــه در جهت طولی و به وســیله روش پالتروژن کشیده شده است.پست میله ای از جنس  فلز، سرامیک و یا کامپوزیت است که در ریشه دندان فرو می رود و پایه ای را برای 
قرار دادن روکش یا ماده ترمیمی )کور( فراهم می کند.چسب دندانی از دیگر تولیدات این شرکت است. چسب دندانی در دندان پزشکی برای چسباندن روکش استفاده می شود تا مانع از 
لق شدن و جدا شدن روکش شود. این چسب ها با افزایش استحکام و ثبات به عملکرد بهتر روکش کمک شایانی می کند.به نقل از ستاد نانو، در این چسب از نانوذراتی استفاده شده که 
اصلاح سطحی شده اند، یعنی روی آنها با گروه های کربوکسیلیک اسید پوشانده شده است. این کار موجب می شود تا این گروه با کلسیم موجود در سطح دندان ارتباط ایجاد کرده و موجب 

استحکام بیشتر چسب شوند. از سوی دیگر خود این نانوذرات موجب بالا رفتن استحکام ساختار چسب می شوند.

تولید ساختارهای پلیمری برای درمان ترمیمی دندان و عصب کشیاعتبار ۳۰ همتی برای تسریع در مسکن سازی تصویب شد

افزایش ترانزیت باری به سالانه ۲ میلیون تن با افتتاح خط ریلی چابهار - 
زاهدان
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یک ســرویس آمبولانس در ســریلانکا هدســت های واقعیت ترکیبی را 
در اختیار تکنســین های پزشــکی اورژانس قرار می دهــد تا به طور زنده 
از یک پزشــک برای مراقبت های اضطراری بیمار قبل از بســتری شدن، 
کمک بگیرند.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، اســتارت آپ 
خدمات درمانی دیجیتالی سنگاپوری Mediwave سیستم »مجموعه واکنش 
اضطــراری«) Emergency Response Suite( را برای تکنســین های اورژانس 
خــود برای ســرویس آمبولانسSuwa Seriya ۱۹۹۰ ارائــه و ادعا کرده این 
نخستین آمبولانس مجهز به واقعیت ترکیبی و هوش مصنوعی جهان است.
هنگامیکه یک مورد اورژانســی در مرکز کنترل و دســتور ۱۹۹۰ ثبت می 
شود، تکنسین های پزشکی اورژانس در یک آمبولانس مجهز به اینترنت به 
محل ارسال می شوند. آنها می توانند از هدست های واقعیت ترکیب هولو 
لنز مایکروسافت استفاده کنند. به این ترتیب تکنسین می تواند گزینه هایی 
را در منوهای مختلفی که در هوا ظاهر می شوند، انتخاب کند و سیستمی 
جلوی چشــمانش ظاهر می شود برای افراد دیگر قابل مشاهده نیست.این 
تنظیمات فناوری ارتباطات ۵G را برای برقراری ارتباط بین پرسنل اورژانس 
و داده های پزشکی بیمار و همچنین ردیابی مکانی یا تجهیزات تشخیصی 
مانند ECG یا رصد فشــار خون به کار می گیرد و از سوی دیگر در صورت 
نیاز یک رابط ویدئوی زنده با پزشک فراهم می کند تا مراقبت ها در محل 
انجام شود.پزشک از راه دور نیز می تواند با کمک یک پایانه در بیمارستان 
از دسترسی آنی تشخیص ها در محل بهره گیرد و برای اقدامات اضطراری 
یا داروهای مورد نیاز به پرسنل دستوراتی بدهد.به گفته شرکت سازنده این 
آمبولانس، سیســتم مذکور مجهز به ویژگی تبدیل سخن به متن، نوشتن 
متــن با کمک هوش مصنوعی برای به روزرســانی های فــوری پرونده های 
مراقبت الکترونیکی از بیمار است. از سوی دیگر می توان آمبولانس را برای 

درمان بیشتر به نزدیک ترین یا مجهزترین بیمارستان هدایت کرد.

با فناوری ۵G؛

نخستین آمبولانس مجهز 
به واقعیت ترکیبی و هوش 

مصنوعی از راه رسید

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

معرفی فراری روما تک ساخت به یادبود 30 سال فروش در چین
جدیدترین محصول ویژه و تک نمونه ی فراری، نسخه ای از  روما برای مشتری چینی است که با همکاری یک هنرمند مشهور چینی تولید شده. تیلورمِید 
)Tailor Made( بخشی از شرکت فراری برای طراحی خودروهای تک نمونه برای مشتریان خاص محسوب می شود. نام گذاری این دپارتمان از اصطلاحی 
مخصوص خیاطی گرفته شده است تا اجرای دقیق خواسته های خریدار را تاکید کند. در سال ۱۹۹۲، برای اولین بار یک فراری در چین ثبت سفارش 
شــد. ســی سال بعد از این رویداد، یک دستگاه روما طراحی شده توسط تیلورمِید، اهمیت بازار چین برای برند ایتالیایی را نشان می دهد. فرایند تولید، 
با همکاری خانم جیانگ کیونگیر )Jiang Qiong’er( طراح و هنرمند مشهور چینی به اتمام رسیده است. ادوات فیبرکربن در سپرها، دیفیوزرها و رکاب، 
مهم ترین تفاوت های نسخه ی تک ساخت با مدل استاندارد هستند. رنگ قرمز روی بدنه ی نقره ای، توجه به پرچم و فرهنگ چین را نشان می دهد. در 
کابین، رنگ اصلی برای داشبورد، صندلی ها و حتی سقف، سرخ آتشین است اما جزئیات نقره ای رنگ با دقت و بسیار کم حجم وجود دارند. روی کنسول 
و رکاب ها، عبارت نشان دهنده ی “۳۰ سالگی” به زبان چینی و ترکیب طلایی رنگ، دیده می شود. جیانگ کیونگیر برای خریدار این فراری، اقلامی ویژه 

طراحی کرده که شامل ساک دستی، جا سیگاری، ست چای خوری و فنجان های نفیس است.

عبادی پور: لهستان خانه دوم من است
دریافت کننده والیبال ایران در واکنش به بازگشتش به لیگ لهستان عنوان کرد این کشور خانه دوم اوست.به گزارش ایسنا، شایعاتی که چند هفته پیش در رسانه ها منتشر شده بود، به واقعیت تبدیل شد. میلاد 
عبادی پور فصل آینده رســما برای تیم نوروید چســتوخوا بازی خواهد کرد. به این ترتیب بازیکن ایرانی پس از دو ســال به پلاس لیگا باز خواهد گشت.عبادی پور دو فصل اخیر را در میلان و اوفا سپری کرد. او 
پیش از این در تیم اسکرا لهستان بازی می کرد. عبادی پور در اسکرا به یک مدال طلا و برنز در پلاس لیگا و دو سوپرجام لهستان رسید. او درباره پیوستنش به این تیم لهستانی گفت: متقاعد شدم که به نوروید 
چستوخوا بیایم. باشگاه در تلاش است تا تیمی قدرتمند بسازد و من نمی توانم منتظر شروع فصل جدید باشم. لهستان خانه دوم من است و پلاس لیگا، لیگ بسیار باکیفیتی است. می خواهم به هوادارانمان بگویم 
که ما را باور کنند. بیایید با هم برای اهدافمان بجنگیم.نوروید به سرعت به دنبال جذب نفرات مورد نیازش برای فصل بعد است. این بار جاه طلبی های تیم چستوخوا رسیدن به رتبه های بالای جدول است. ابتدا 
تمدید قرارداد با دامیان کوگوت، توماش کوالســکی، ماتئوش بورکوفســکی و بارتوش اشمیت در دستور کار قرار گرفت و در ادامه باشگاه در حال خرید بازیکنان مورد نیازش است. تاکنون اعلام شده است که 

سباستین آدامچیک، پاتریک ایندرا، کوین ایزاکسون و دانیل پوپیلا فصل بعد برای نوروید بازی خواهند کرد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب بار هستی 
این کتاب که در سال ۱۹۶۸ در پراگ در دورهٔ زمانی 
موسوم به بهار پراگ می گذرد و با مفاهیم فلسفی 
فراوانی ســر و کار دارد.کتاب به شرحی از وضعیت 
زندگی هنرمندان و روشنفکران چکسلواکی پس از 
بهــار پراگ، یعنی پس از حملهٔ اتحاد شــوروی به 
چکسلواکی، می  پردازد. شخصیت اصلی کتاب توما 
نــام دارد.توما که جراحی معروف اســت، انتقادات 
فراوانی به کمونیست  های چک دارد و این موجب 
می  شود که او شغل  خود را از دست بدهد. در ادامه 
توما با ترزا آشنا می شود و پس از مدتی با او ازدواج 
می کند امــا… کلمه ای برای وصف خوب بودنش 
نمی تونم پیدا کنم. ولی به جرات می تونم بگم تا به 
حال هیچ وقت، هیچ کتابی تا این حد ذهن من رو 
درگیر نکرده بود. کتاب تاکید بر این داره که زندگی 
مثل یه خط مستقیم میمونه و سبکه. اینکه زندگی 
یک بار بیشــتر نیســت و دیگه تکرار نمیشه، پس 
تشخیص خوب از بد، و قضاوت یک امر بی معنیه. 
میلان کوندرا به مقایســه ســبکی و سنگینی بار 
هستی در شخصیت های متفاوت داستان میپردازه. 
به این نتیجه رسیدم که این کتاب، مثل خیلی کتابای دیگه، برای جواب دادن نیست، بلکه برای به وجود 
اوردن سواله! و من مدام این سوالات توی ذهنم تکرار میشه تا خودم به جوابی براشون برسم. اما با این حال 
وقتی کتاب را می خوانید متوجه میشید که کتاب متن روانی ندارد و دلیل این هم فلسفی بودن کتاب و هم 
ترجمه می باشد. در بعضی موارد لغت های سنگین و حتی قدیمی مشاهده می کنید که شاید لازم باشه 
برای معنی اون ها سری به فرهنگ لغت بزنید. درسته که این کتاب یک رمان فلسفی محسوب می شود اما 

باید بگم که کتاب با وجود فلسفه قوی خودش، داستان ضعیفی داره.

رایان جانسون
سال های فعالیت: ۱۹۹۵ تاکنون فیلم های قابل توجه: 
آجر )Brick(، لوپر )Looper(، جنگ ستارگان: آخرین 
جــدای )Star Wars: The Last Jedi(، چاقوهای آخته 
)Knives Out( کمتــر کارگردانی وجود دارد که مانند 
ریان جانســون در ســاخت ژانرهای متنوع مهارت 
داشته باشــد. خواه تیره و تاریک مانند »آجر« باشد، 
 The( »یا درباره ی دزدی و سرقت مثل »برادران بلوم
Brothers Bloom(، یا علمی-تخیلی مثل فیلم »لوپر«، 
پرفروش ماننــد فیلم »جنگ ســتارگان« یا مرموز 
و معمایی مثــل »چاقوهای آخته«. این نویســنده/ 
کارگردان ثابت کرد که یک اســتعداد منحصربه فرد 
دارد کــه قادر به ارائه ی داســتان های جدید و اصیل 
در جهانی است که تحت سلطه ی امتیازات و اعداد و 
ارقام رتبه بندی قرار دارند.در حالی که تسلط به کار، 
به خودی خود در این دوره ی مدرن به اندازه ی کافی 
تحسین برانگیز است، اما استعداد واقعی جانسون این 
اســت که او با انعطاف پذیری هرچه تمام تر هر سبکی را به زیبایی درک می کند، آن ها را تا نقطه ی شکست 
واقعیشــان خم می کند و گاهی با هوشــیاری از آن ها می گذرد. تجدیدنظر درباره ی »آخرین جدای« ارزش 
ندارد، اما ارزش دارد که چرایی آن را بررسی کنیم. جانسون به جای به چالش کشیدن ژانر، انتخاب یک روش 
متفاوت را امتحان کرد. مطمئنا این کار باعث عصبانیت هواداران می شد. همچنین ممکن است نقطه ی عطفی 
در بین کارهای جانسون باشد. او در لیست کوتاهی از کارگردانانی است که اصرار دارند کارها را به روش خود 
انجام دهند. با پنج فیلمی که در چنته دارد، جانسون احساس می کند کارش تازه شروع شده است. به همان 
اندازه که کار او تاکنون هیجان انگیز بوده است، احساس می شود ما تنها شاهد شروع توانایی های او هستیم. 
جانسن سه قسمت از مجموعهٔ تلویزیونی بریکینگ بد )۲۰۰۸–۲۰۱۳( را کارگردانی کرده است. او برای ساخت 
قسمتی از فصل ۵ این مجموعه جایزهٔ کارگردانی برجسته از جایزه انجمن کارگردانان آمریکا را دریافت کرد

فرهنگ

ماســک های نانویی به دلیل الیاف به کار رفته در آن ها که 
ابعاد نانومتــری دارند، توانایی جذب و به دام انداختن ذرات 
بســیار ریز را داشــته و می توانند محافظت بهتری دربرابر 
ذرات آلاینده داشته باشــد.به گزارش خبرگزاری مهر، این 
ماســک ها تنفس پذیری بهتری داشته و برای افراد به ویژه 
در اســتفاده طولانی مدت، احساس ناراحتی کمتری ایجاد 
می کند و تنفس با آن راحت تر است.در روزهایی که آلودگی 
هوا شدت پیدا می کند، استفاده از ماسک می تواند با فیلتر 
کردن هوای آلوده، به کاهش اثرات منفی ورود ذرات آلاینده 
به بدن کمک کند. استفاده از ماسک های نانویی اثربخشی 
بالاتری نسبت به ماسک های معمولی دارد چرا که در آن از 
الیاف نانویی اســتفاده شده است. این الیاف می توانند ذرات 
بســیار کوچک آلاینده را نیز جذب کنند. لایه نانوالیاف در 
این ماســک ها قابلیت فیلتراسیون را افزایش داده و مانع از 
ورود ذرات معلق و عوامل بیماری زای بســیار ریز )حتی زیر 
۲٫۵ میکرون( به دســتگاه تنفسی می شوند.از نظر ظاهری 
ماســک های نانویی چندان تفاوتی با ماسک های معمولی 
ندارنــد، بنابراین در هنگام خرید بایــد به تاییدیه اداره کل 
تجهیزات پزشــکی وزارت بهداشت )با نشان سیب سبز( و 
واحد ارزیابی محصولات ستاد توسعه فناوری نانو )با نشان نانومقیاس( دقت کرد. در حال حاضر شرکت های متعددی در 
ایران ماســک نانویی تولید و به بازار عرضه می کنند که از آن جمله می توان به شرکت های کیمیا سپهر فاخر، نانو داروی 
طب نوین لوتوس، آژینه ابزار پارس، فناوران نانو مقیاس و نانو تار پاک اشاره کرد.شرکت نانوتار پاک، با بومی سازی فناوری 
تولید ماسک های نانویی موفق شده است ماسک های ارتقا یافته با استفاده از نانوالیاف ویژه کودکان، ماسک نانویی صنعتی و 
ماسک نانویی ویژه بزرگسالان تولید کند که با توجه به شرایط آلودگی هوای شهرهای بزرگ و ریزگردهای شهرهای جنوبی 
و سایر استان ها به ارتقای سلامت در جامعه کمک کند. ماسک های تنفسی نانوتار پاک در دو نوع مصارف عمومی و صنعتی 
تولید می شوند، ماسک های عمومی این شرکت برای مصرف روزانه و شهری درنظر گرفته می شوند. این ماسک ها با استفاده 

از الیاف نانو، در کلاس N۹۹ تولید می شوند؛ به این معنا که دارای قابلیت فیلتراسیون ۹۹ درصدی است.

چرا ماسک نانویی در روزهای آلوده بهتر از 
ماسک های معمولی است
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کریستیانو رونالدو نمی تواند در اولین بازی مرحله گروهی لیگ نخبگان آسیا به تیمش کمک کند.به گزارش ایسنا، این بازیکن پرتغالی به عفونت ویروسی مبتلا 
شده است و نمی تواند در دیدار اول تیمش در لیگ نخبگان حضور داشته باشد.باشگاه النصر در بیانیه ای که در شبکه اجتماعی ایکس منتشر کرد، نوشت: 
پزشک تیم تایید کرد که رونالدو نیاز به استراحت دارد و باید در خانه بماند. او با تیم به عراق سفر نخواهد کرد. برای کاپیتان مان آرزوی بهبودی عاجل داریم.
النصر ۲۶ شهریور در اولین دیدارش در لیگ نخبگان اسیا به مصاف الشرطه عراق می رود. این دیدار در شهر کربلا برگزار می شود.رونالدو در این فصل پنج 

بازی برای النصر انجام داده، چهار گل به ثمر و دو پاس گل نیز به ثبت رسانده است.

رونالدو به کربلا نمی رود

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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ستاره رئال مادرید و تیم ملی فوتبال فرانسه درباره ناراحتی شدیدش از مسی بعد از فینال جام جهانی ۲۰۲۲ صحبت کرد.

به گزارش ایسنا، در فینال جام جهانی ۲۰۲۲ تیم های ملی فوتبال فرانسه و آرژانتین به مصاف هم رفتند. آلبی سلسته در 

ضربه های پنالتی فرانسه را چهار بر دو شکست داد و بعد از ۳۶ سال جام را به آرژانتین برد. لیونل مسی در این دیدار 

دو گل زد این در حالی بود که کیلیام ام باپه هم درخشید و به سومین بازیکن تاریخ جام جهانی تبدیل شد که در بازی 

فینال هت تریک می کند.

به نوشته اسپورت، ام باپه بعد از مدت ها درباره آن فینال بزرگ و البته تلخ برای خودش صحبت کرد. ستاره رئالی ها که 

در آن زمان با مسی در پاری سن ژرمن همبازی بود، گفت: بعد از آن فینال بزرگ وقتی مسی را برای نخستین بار در 

تمرین پاری سن ژرمن دیدم از او بسیار عصبانی و خشمگین بودم )باخنده( اما مسی به من گفت که تو در جام جهانی به 

قهرمانی رسیده بودی و دیگر نوبت من بود.

چهار شنبه 21 آذر 1403  9 جمادی الثانی 1445  11 دسامبر 2024
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لیگ بسکتبال در ایستگاه نیم فصل، قهرمانی طبیعت بدون باخت؟
نیم فصل اول لیگ برتر بسکتبال مردان ایران با برگزاری شش دیدار هفته یازدهم به پایان می رسد.به گزارش ایسنا، هفته یازدهم )پایانی( نیم فصل اول لیگ برتر بسکتبال مردان 
ایران فردا )چهارشنبه - ۲۱ آذر ۱۴۰۳( با برگزاری شش دیدار پیگیری می شود که در حساس ترین بازی ها طبیعت مقابل گلنور و شهرداری گرگان برابر کاله مازندران قرار می گیرد.

طبیعت اسلامشهر - گلنور اصفهان در بازی نخست این هفته تیم طبیعت اسلامشهر از ساعت ۱۴:۰۰ در سالن زنده یاد محمود مشحون )آزادی تهران(، مقابل مهمانش تیم 
گلنور اصفهان قرار می گیرد و با برد در این بازی می تواند با یازده پیروزی متوالی به قهرمانی نیم فصل اول دست پیدا کند. شاگردان مهران شاهین طبع تنها تیم بدون باخت لیگ 
برتر ایران هستند که با کسب ۲۰ امتیاز از ۱۰ بازی گذشته، مقتدرانه صدر جدول رقابت ها را در اختیار دارند. طبیعت می تواند با برد در این بازی با یازده برد متوالی و ۲۲ امتیاز 

قهرمان نیم فصل اول لیگ برتر شود.


